
تفاوت تيم اميد فعلي با تيم هاي اميدي كه شما 
هدايت آنها را برعهده داشتيد، چيست؟

زماني كه من س��رمربي بودم موضوع س��ربازي بازيكنان 
بزرگ ترين دغدغه ما ب��ود چراكه اغلب بچه ها در س��ن 
سربازي بودند. آنها مجبور بودند هفته ها پيگير رفع مشكل 
خروجشان باشند و در نهايت هم شبي كه مي خواستيم 
به مسابقات اعزام شويم مشكلشان حل مي شد. البته در 
برخي موارد هم برخي ها كارشكني مي كردند و روز آخر به 
ما مي گفتند چند مهره كليدي شما حق خروج از كشور را 
ندارند. اين كارشكني ها سبب مي شد كه فكر كنيم بعضي ها 
اصلًا دلشان نمي خواهد من سرمربي باشم. اين در حالي 
است كه كادر فني در مدتي كوتاه مجبور بود بازيكنان را 
به اوج آمادگي برس��اند. اين كار را انجام مي داديم ولي در 
روزهاي آخر از كميته ملي المپيك به ما زنگ مي زدند و 
مي گفتند نمي توانيد بعضي از نفرات را در اختيار داش��ته 
باشيد. حتي يك دوره بيژن ذولفقارنسب كه دستيارم بود 
در تهران ماند تا بلكه مشكل خروجي بازيكنان را حل كند. 
ايران در شرايطي توانست جواز حضور در المپيك 1980 
مسكو ) از سوي كشورمان تحريم شد( را كسب كند كه در 
آن زمان تيم هاي ملي در انتخابي ش��ركت مي كردند نه 
تيم هاي زير 23 سال. در اين دوره هم تيم خوبي داشتيم و 

مربيان قابلي هم انتخاب شده بودند. 
پس شما كادر فني تيم اميد را تأييد مي كنيد؟

بله معتقدم كه مربيان خوبي هدايت تيم را برعهده داشتند. 
البته نفرات ديگري هم بودند كه مي توانستند روي نيمكت 
تيم اميد بنشينند. مشكل فعلي تيم اميد مديريتي است 

نه فني. سال هاست كه مدير خوبي در فدراسيون فوتبال 
نديده ايم و رون��د فوتبالمان نزولي بوده اس��ت. به همين 
دليل است كه من س��عي مي كنم اخبار فوتبال را دنبال 
نكنم. هركجا كه مي رويم همه از وضعيت فوتبال و به ويژه 
مديريت آن گلايه مي كنند و من نمي دانم چه جوابي دهم. 
فوتبال را ديگر نمي بينم چراك��ه هركجا مي روم خجالت 
مي كشم. همين تيم اميد امسال كه به مسابقات انتخابي 
رفت بازيكنان لژيونر خود را در اختيار نداشت. در صورتي كه 

فدراسيون مي توانست با رايزني اين مشكل را حل كند. 
البته مس�ئولان اميد نيز كارلوس كرش را به 

تمرين تيم راه ندادند. 
بله اين مسئله هم به فدراسيون و مديريت آن بر مي گردد. 
حتي من شنيدم كه س��رمربي تيم ملي حين تماشاي 
بازي اميدها مي خنديده. چنين مسائلي دست به دست 
هم مي دهد و ناكامي را براي تيمي كه مي توانست موفق 

شود رقم مي زند. 
تيم هاي اميدي كه شما س�رمربي آنها بوديد 
س�تاره هاي بيش�تري داش�ت يا تيم محمد 

خاكپور؟
قطعاً زمان من س��تاره هاي بيش��تري در تيم اميد حضور 
داشتند. حتي برخي از آنها سابقه حضور در جام جهاني را هم 
در كارنامه داشتند. در تيمي كه به المپيك 1980 صعود كرد 
ستاره هايي چون مرحوم حجازي، پروين، رون، عليدوستي، 
فريبا، فكري و... بازي مي كردند. در آن زمان چون زمان زيادي 
از انقلاب اسلامي نمي گذشت مسابقات باشگاهي نداشتيم اما 
بازيكنان با آمادگي خوبي در انتخابي المپيك حضور يافتند. 

يك بار به خاطر تفاضل گل كمتر نسبت به قطر 
به المپيك 1992 بارسلون نرسيديد و يك بار 
هم با يك امتياز كمتر نسبت به امارات از صعود 
به المپيك 1996 بازمانديد. در خصوص نحوه 
حذف تيم هاي ش�ما با حذف تيم فعلي اميد 

برايمان بگوييد. 
هنوز خاطرم هس��ت كه چطور به خاطر يك پوئن كمتر 
حذف شديم. در آن سال ها كنفدراسيون فوتبال آسيا هيچ 
حمايتي از ما نمي كرد. علاوه بر اينك��ه تيم هاي عربي به 
راحتي با هم تباني مي كردند. در سال 1992 بازي آخرمان 
با پاكستان بود و اتفاقاً گل هاي زيادي هم به ثمر رسانديم 
اما در بازي قطر و امارات، اماراتي ها به عمد بازي را واگذار 
كردند. براي ما نه بازي تداركاتي مي گذاشتند و نه نفوذي 

در  اي اف سي داشتيم. 
ب�ه عن�وان پيشكس�وتي ك�ه ه�م س�ابقه 
س�رمربيگري تي�م مل�ي )1979 – 1982( را 
در كارنامه داريد و ه�م تيم اميد را به المپيك 
رسانده ايد تصور مي كنيد ايران مي تواند دوره 

بعد طلسم نرسيدن به المپيك را بشكند؟
مي توانيم و معتقدم در همين دوره هم پتانس��يل صعود را 
داشتيم. يك معضل بزرگ وجود دارد كه تا آنها را برطرف 
نكني��م راه به جاي��ي نخواهيم برد؛ مش��كل مديريت كل 
فدراسيون فوتبال ماست. اگر مديريت صحيح باشد و هر كس 
به وظايف خود عمل كند بيشتر مشكلات حل خواهد شد. 

براي خروج اميد ه�ا از بحران چ�ه راهكاري 
پيشنهاد مي دهيد؟

مش��كل اميد، مش��كل كل باش��گاه ها و فوتبال ماست. 
باشگاه هاي ما بايد زير نظر كساني اداره شوند كه فوتبالي اند 
و به قول معروف اين كاره. همانطور كه اشاره كردم اگر هر 
كس��ي وظيفه اش را به خوبي انجام ده��د ديگر خبري از 
بحران نخواهد بود. علاوه بر اين، مشكل فوتبال كشور فقط 
اميدها نيستند بلكه سال هاست كه نتوانستيم در بخش 
تربيت مربي، مربيان كاربلدي را براي تيم هاي پايه پرورش 
دهيم. در صورتي كه زم��ان ما به غير از من چند نفر ديگر 
هم مي توانستند سرمربي بشوند. مرحوم دهداري، رنجبر، 
ياوري و... هرجا را نگاه مي كردي مي توانستي يك مربي پيدا 
كني. مطمئن باشيد اگر مديريت زمان ما مثل الان بود هرگز 

به المپيك صعود نمي كرديم. 
بيژن ذولفقارنسب در مصاحبه اي ادعا كرده تا 
زماني كه تكليف مديريت اميدها بين كميته 
ملي المپيك و فدراس�يون فوتبال مشخص 
نشود مشكلاتشان حل نخواهد شد. شما با اين 

عقيده موافق هستيد؟
بله متأس��فانه من اختلافات بين اين دو نهاد را به عينه 
ديده ام. ام��ا در اين دوره كميته ه��م كاري براي اميدها 
نكرد و همه چيز را در اختيار فدراس��يون قرار دادند. در 
واقع اين قضيه بايد در كميته هم مش��خص بش��ود و به 
صورت قانوني اعلام كنند كه مسئوليت تيم اميد با كدام 
نهاد است. يادم هست كه سجادي زماني كه رئيس كميته 
ملي المپيك بود پول در اختيار فدراسيون قرار داده بود اما 
فدراسيوني ها اصلاً حاضر نبودند فاكتور و سند هزينه ها را 

در اختيار كميته قرار دهند.

داس�تان تك�راري حذف     گزارش
اميده�ا و نرس�يدن ب�ه 
المپي�ك به راحتي فراموش ش�د. ش�ايد به خاطر 
اينكه موض�وع بيش از حد تكراري ش�د ه اس�ت. 
گفته مي شود براي اين تيم حدود 5 و نيم ميليارد هزينه 
شده، هزينه اي كه فقط باعث حسرت و از بين رفتن پول 
بيت المال شد.  مثلث كاش��اني، مايلي كهن و خاكپور 
المپيكي نشد. هر چند كادر فني و مديريت تيم سعي 
داشتند در ابتدا با يك عذرخواهي بار مسئوليت خود 
را سبك تر كنند اما در ادامه هجمه ها همه انتقادات را 
متوجه عوامل بيروني كردند و ناكامي ها را گردن وزارت 

ورزش و فدراسيون فوتبال انداختند. 
با اين حال بر كس��ي پوشيده نيس��ت كه گناه حذف 
تيم فوتبال اميد و عدم راهيابي آن به المپيك 2016 
ريو تماماً به گردن اين مثلث مديريتي ناكارآمد است، 
مثلثي پرمدعا با ظاهري عامه پس��ند كه خيلي راحت 
مي توانست رؤياي فوتبال ايران را در رسيدن به ميدان 
بزرگ المپيك محقق سازد اما اينقدر درگير حاشيه شد 
كه نتوانست و ندانست چه كار بايد انجام دهد. بد نيست 
حالا كه اميدها حذف ش��دند و س��روصداها خوابيده 

نگاهي گذرا به عملكرد مثلث ناكارآمد داشته باشيم. 
   خاكپور، مردي متزلزل با كارنامه اي ضعيف 

بي شك عدم برنامه ريزي درست از سوي سرمربي باعث 
شد تا اميدها لطمات زيادي را در اين رقابت ها متحمل 
شوند.  اشتباهات تاكتيكي و فني خاكپور عامل اصلي 
شكس��ت  هاي تيم اميد بود. اس��تفاده از بازيكنان در 
پست  هاي غيرتخصصي باعث شد تا آنها نتوانند كارايي 
هميشگي شان را داشته باشند مثلًا روزبه چشمي كه در 
استقلال در پست هافبك دفاعي بازي مي كند، در تيم 
اميد در خط دفاعي بازي مي كرد يا مهرداد محمدي، 
ملي پوش راه آهن كه هافبك اس��ت، در تيم اميد دفاع 
چپ بازي مي كند. محمدحس��ين كنعاني مقدم ديگر 
ملي پوش اميد كه در ملوان دفاع وسط است، اما در تيم 

اميد در كمال تعجب در دفاع راست بازي مي كرد. 
ناهماهنگي در ميانه زمين و بين هافبك ها، فاصله زياد 

بين آنها را هم بايد به اين ايراده��ا اضافه كرد. در خط 
دفاع هم اوضاع بهتر از اين نبود، موضوعي كه خاكپور 

هيچ توجهي در اين رقابت ها به آن نداشت. 
اصرار بيش از حد به اس��تفاده از سيستم  هاي دفاعي 
قديمي و منسوخ شده و آفس��ايدگيري  هاي بي مورد 
باعث تزلزل خط دفاعي تيم شده بود. مسئله اي كه هم 
در بازي با قطر، ديدار برابر چين و بازي مقابل ژاپن همه 

به وضوح آن را ديدند، جز سرمربي تيم اميد. 
از ديگر نقاط ضع��ف خاكپور به عنوان س��رمربي تيم 
بايد به تعويض هاي بد و نابهنگام او اش��اره كرد. ضمن 
اينكه نبايد از ياد برد كه او در تغيير سيستم و نوع بازي 
تيم در ديدارهاي مختلف براب��ر حريفان متفاوت هم 
كاملًا مبتديانه عم��ل كرد و در هر چه��ار بازي با يك 
سيستم راهي ميدان شد. خاكپور برخي از چهره هاي 

تأثيرگذار تيم مانند مهدي ترابي را بنا به دلايل نامعلوم 
نيمكت نش��ين كرد يا دير به ميدان فرستاد تا امروز به 
اصلي ترين مقصر حذف تيم فوتبال اميد از رقابت  هاي 
انتخابي المپيك تبديل ش��ود. خاكپور ب��ا كارنامه اي 
ضعيف و غيرقابل دفاع در فوتبال باشگاهي به تيم اميد 
آمد، به نتايج ضعيف او در قطر البته بايد نتايج نه چندان 
چشمگير بازي  هاي مرحله مقدماتي فروردين ماه 94 
در تهران را هم اضافه ك��رد. جايي او حتي با در اختيار 
داشتن ستاره هايي همچون سردار آزمون و جهان بخش 
هم نتوانس��ت از پس تيمي چون عربستان بربيايد و با 

بخت و اقبال به عنوان تيم دوم گروه صعود كرد. 
   مايلي كهن، مدير فني يا مدير حاشيه ساز؟!

انتخاب محمد مايلي كهن به عنوان مدير فني تيم اميد 
از آن دست انتخاب هايي بود كه بايد از ابتدا جلوي آن 

گرفته مي ش��د.  حضور مايلي كه��ن روي نيمكت تيم 
اميد خود به خود دهان محم��د خاكپور براي هر گونه 
اظهارنظري فني را بسته بود، اما در شرايطي كه همگان 
توقع اظهارنظرهاي فني از مايلي كهن داش��تند، مدير 
فني تيم اميد دائماً در حال حاشيه سازي، مصاحبه  هاي 
انتقادي و ايراد گرفتن از اي��ن و آن بود. مايلي كهن نه 
تنها در طول مدت حضورش كنار محمد خاكپور كمكي 
بابت مس��ائل فني به او نكرد بلكه با ب��ه وجود آوردن 
حاش��يه  هاي زياد عملًا آرامش روح��ي و رواني تيم را 
به هم زد. مايلي كهن درگيري  ها و اختلاف سليقه  هاي 
خود به خصوص با كارلوس كرش سرمربي تيم ملي را به 
اردوي تيم اميد كشاند تا عملاً هم هوش و حواس محمد 
خاكپور را پرت كند و هم به س��رمربي تيم ملي مجال 
اظهارنظر در خصوص عملكرد اميدها و ارائه مشاوره به 
سرمربي تيم را ندهد. فيلمبرداري از رفتارهاي كرش 
در جايگاه ورزشگاه در دو بازي ايران، يكي از نكات قابل 

تأملي است كه بايد حتماً به آن رسيدگي شود. 
   كاشاني، مديريت پر رمز و راز 

اما ضلع س��وم مثل��ث ناكامي تيم امي��د، حاج حبيب 
كاشاني مردي كه به واس��طه حضور در شوراي شهر و 
توانايي برقراري ارتباط با مديران اقتصادي مي توانست 
مش��كلات مالي اميدها را حل و فصل كن��د،از كجا و 
چگونه اش سؤال است كه همواره بي پاسخ مانده است، 
البته كاشاني اصلًا بابت اينگونه پرسش ها نگراني ندارد، 
چراكه مي پسندد اينگونه مورد نقد قرار گيرد. كاشاني 
به رغم موفقيت در تجهيز تيم اميد نتوانست مشكلات 
فني و روحي تيم را برطرف كند. او نتوانس��ت ارتباط 
مهره هايش را با هم برقرار كند، به قول معروف او تنها به 
تيم پول تزريق كرد بدون آنكه نحوه خرج كردنش را به 
آنها بياموزد. مهم ترين شكست كاشاني به عنوان مدير 
تيم اميد را بايد در عدم توانايي او در برقراري ارتباط با 
كرش و كمك گرفتن از او جس��ت وجو كرد؛ جايي كه 
كاشاني نتوانس��ت از پس تفكرات مايلي كهن برآيد تا 
نتيجه آن شود كه همه ديدند؛ حذف اميدها و 44 سال 

دوري فوتبال ايران از المپيك.
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چه كسي اميد را كشت؟!
مثلث ناكارآمد مديريتي و حسرت 44 ساله المپيك 

مشكل در مديريت مانع صعود اميد به المپيك شد
حسن حبيبي، سرمربي اسبق تيم ملي و تيم اميد در گفت و گو با »جوان«:

از نتايج فوتبال خجالت مي كشم

فوتبال ايران باز هم نتوانست المپيكي شود تا اين سؤال مانند هر دوره 
سعيد احمديان

     نگاه
بيشتر از گذشته مطرح شود كه چرا طلسم صعود به المپيك شكسته 
نمي شود تا حسرت فوتبال براي حضور در مهم ترين مسابقات ورزشي 
دنيا 44 ساله شود. در علل اين ناكامي دلايل زيادي را مي توان برشمرد كه سبب مي شود فوتبال نتواند 
بر خلاف برخي رشته هاي ديگر ورزشي حضور در المپيك را تجربه كند. دلايلي مانند عدم توجه به 
آكادمي ها و فوتبال پايه تا اس��تفاده نكردن از مربيان مجرب و بازيكن ساز در فوتبال و حاشيه هاي 
بيروني تيم از جمله مواردي است كه همواره با رخ دادن يك ناكامي مطرح مي شود. با اين حال به نظر 
مي رسد ريشه همه اين مشكلات را مي توان در سيس��تم مديريتي ورزش كشور ديد كه از حضور 
نداشتن مديران توانمند حداقل در بخش فوتبال رنج مي برد. به همين خاطر يكي از مهم ترين عوامل 
كه نقش پررنگي در اين عدم موفقيت دارد، مديريت ورزش كشور است. نقش مديريت در رسيدن به 
يك موفقيت غيرقابل انكار است و همواره يكي از ستون هاي اصلي موفقيت يك مجموعه به نقش 
مديران و سيستم تصميم گيري برمي گردد كه مي تواند موفقيت يا عدم موفقيت براي نيل به يك هدف 
را تضمين كند. با توجه به اهميت موضوع مديريت، بديهي است كه مديريت ناكارآمد و نداشتن برنامه 
نقش زيادي در 44 ساله شدن حسرت فوتبال براي صعود به المپيك داشته است و اين موضوعي است 
كه بايد مورد آسيب شناسي قرار بگيرد. برنامه و راهبرد معين كه ترسيم كننده مسير صعود به المپيك 
باش��د، در فوتبال ايران وجود ندارد و نهاده��اي تصميم گيرنده و متولي ورزش نتوانس��ته اند يك 
هدفگذاري مشخص و تأثيرگذار براي المپيكي شدن فوتبال داش��ته باشند. برنامه نداشتن و عدم 
آينده نگري يكي از ضعف هاي اصلي سيستم مديريتي در ورزش كشور است كه به برخي رشته هاي 

ورزشي آسيب زيادي رسانده است، يكي از اين ورزش ها، فوتبال است. 
نگاهي به سيستم مديريتي مديراني كه در س��ال هاي اخير در فوتبال كشور بر سر كار آمده اند به 
خوبي نشان مي دهد كه اينگونه مديران به جاي اينكه مديراني آينده نگر باشند، مديراني هستند 
كه تنها به امروز و نتيجه گيري مي انديش��ند. به همين خاطر نه تنها برنامه اي براي آينده تدوين 
نمي كنند بلكه براي اهدافي برنامه ريزي مي كنند كه خيلي س��ريع به آن دست پيدا كنند و با آن 
كارنامه مديريتي شان را پر كنند. در فوتبال ايران با توجه به تغييرات متوالي در سيستم مديريتي، 
يك مدير براي اينكه كارنامه اش موفق باش��د، كمتر به كارهاي پايه و زيرساختي در ورزش توجه 
نش��ان مي دهد. به همين خاطر عدم توجه به آينده و اهداف بلندمدت يكي از آس��يب هاي جدي 
مديريت ورزش در كشور است. اهميت اين موضوع وقتي بيشتر مي شود كه كشورهاي ديگر براي 
صعود به المپيك، برنامه هاي درازمدتي را تنظيم كنند. كشوري مانند ژاپن براي اينكه تيم فوتبال 
اين كشور در المپيك همواره حضور داشته باشد، يك برنامه حداقل 10 ساله را در دستور كار دارد 
كه نتيجه نهايي آن صعود به المپيك است. اين در حالي است كه در ايران، مديريت فوتبال و ساير 
نهادهاي متولي حداكثر دو س��ال قبل از المپيك، براي تيم فوتبال اميد جهت صعود به المپيك 
برنامه ريزي مي كنند و با مش��خص شدن كادر فني، كار اين تيم ش��روع مي شود. بديهي است كه 
اينگونه مديريت كردن، نمي تواند نتيجه اي داشته باش��د و زمان كمي كه تا شروع مسابقات باقي 

مي ماند، تضمين كننده موفقيت براي صعود به المپيك نيست. 
علاوه بر آينده نگر نبودن مديران و همچنين عدم توجه به كارهاي زير ساختي در فوتبال، تغييرات 
زياد و خلق الساعه تصميم گيران هم در ناكامي فوتبال بي تأثير نيست. اين تغييرات سبب مي شود 
كه مدير جديد با توجه به اينكه يك برنامه س��اختاري واحد در اين سيستم وجود ندارد، با ملغي 
كردن همه برنامه هاي قبلي و بي اعتمادي به مدير گذشته، برنامه هاي جديدي را تعيين مي كند 
كه باعث مي شود علاوه بر از دست رفتن زمان، همه چيز از نو شروع شود و همان فرصت كم هم از 
دست برود. با توجه به اين آسيب ها، به نظر مي رسد تفكر مديريتي حاكم بر ورزش كشور براي صعود 
فوتبال به المپيك بايد مورد بازنگري قرار بگيرد. در صورتي كه فوتبال مي خواهد به المپيك صعود 
كند، بايد مديراني آينده نگر و معتقد به آكادمي هاي پايه و البته صبور در پست هاي مديريتي به كار 
گرفته شوند تا سرانجام طلسم رفتن به المپيك شكسته شود، در غير اين صورت حسرت المپيك 

براي فوتبال همچنان ادامه خواهد داشت. 

حلقه مفقوده فوتبال براي صعود به المپيك

پايبندي به برنامه، فوتبال ژاپن را شكوفا كرده
6 دوره حضور در المپيك، راز موفقيت سامورايي ها چيست؟

پيروزي برابر كره جنوبي در ديدار نهايي رقابت هاي قهرماني فوتبال زير 23 
دنيا حيدري

   فوتبال آسيا
سال آسيا و انتخابي المپيك ريو 2016، نه فقط ژاپن را به عنوان قهرماني زير 
23 ساله هاي آسيا رساند كه ششمين حضور اين تيم در المپيك را نيز رقم 
زد. المپيكي ك�ه تيم فوتب�ال امي�د ايران 44 س�ال اس�ت حس�رت حض�ور در آن را مي خورد. 

   هدفگذاري و پيشروي بر اساس برنامه 
اولين مسئله اي كه در هر جايي براي رسيدن به موفقيت حائز اهميت است، هدفگذاري است. آن چيزي 
كه باعث شده ژاپن در طول اين سال ها پيشرفت چشمگيري داشته باشد و موفقيت هايش مستمر باشد، 
اين است كه اين كشور براي رسيدن به خواسته هايش قبل از هر چيزي هدفگذاري مي كند. هدفگذاري 
مهم ترين مسئله در راه رسيدن به موفقيت،  در هر زمينه اي است. در مرحله بعدي، ارائه يك برنامه، طرح، 
 نقشه و چشم انداز است براي رسيدن به هدفي كه مد نظر قرار دارد. اما شايد مهم ترين گام اجرا و عملي كردن 
طرح هاي اوليه است. يعني مي توان هدفگذاري و برنامه ريزي كرد اما مهم اجرا و عمل به اين برنامه هاست. 

   برنامه بلند مدت
حضور ژاپن در شش دوره از رقابت هاي المپيك نشان از يك برنامه ريزي حساب شده و بلندمدت از سوي 
سامورايي ها دارد. يك برنامه ريزي مناسب و بلند مدت و مديريت درست در رأس هرم فوتبال اين كشور 
موجب شده كه ژاپن بتواند حضور در رقابت هاي مهمي چون المپيك را استمرار بخشد و در شش دوره از 

اين مسابقات حضور داشته باشد.  
   توجه به پايه ها

توجه به تيم هاي پايه از ديگر عوامل موفقيت سامورايي هاست. ژاپني ها با هدفگذاري براي صعود به مسابقاتي 
چون المپيك و با تكيه بر بهره مندي از توانايي جوانان مستعد خود و همچنين يك برنامه ريزي ساختاري و 

بلندمدت حرف زيادي براي گفتن داشته باشند و مسير موفقيت را طي كنند. 
   ثبات و اعتماد

تيم كنوني ژاپن همان تيمي است كه 10 سال قبل فدراسيون فوتبال اين كشور براي آن در برزيل اردو 
برگزار كرد. بيش از 10 سال است كه ژاپني ها روي اين تيم كار مي كنند تا آنها را براي المپيك 2016 آماده 
كنند. المپيك اما پايان برنامه ريزي ژاپني ها نيست. آنها با برنامه ريزي مناسبي كه دارند از اين بازيكنان در 
تيم بزرگسالان خود در جام جهاني نيز استفاده خواهند كرد. در واقع اين ثبات و اعتماد ژاپن به انتخاب هايي 
كه داشته باعث شده تا بتواند طبق برنامه اي كه ريخته، مسير موفقيت را آنطور كه ترسيم كرده طي كند. 
ضمن اينكه در اين راه ثبات تنها در تركيب و شكل و چيدمان تيم تعريف نشده و كادر فني تيم نيز از برنامه 
با ثبات سامورايي ها بي نصيب نيستند. به طوريكه اين مربي همان مربي است كه وقتي ژاپن برابر ايران در 

زمان هومن افاضلي صف آرايي كرد روي نيمكت سامورايي ها بود. 
   برنامه يكسان و از پيش تعيين شده

در تيم هاي ژاپني يك ديدگاه مهمي وجود دارد كه تمام برنامه ها بر اس��اس آن ريخته مي ش��ود. آنها يك 
الگوبرداري از بازي هاي بارسا انجام داده و سال هاست كه بر اساس آن پيش مي روند. در واقع فوتبال ژاپن به 
صورت آكادميك بر اساس يك سيستم بازي خاص پيش مي رود؛ چه در تيم هاي پايه و چه بزرگسالان. اين 
مسئله اي است كه كميته فني فوتبال ژاپن به آن دست يافته اند. آن هم بر اساس نيازها و توانايي فوتبال اين 
كشور و نه بر اساس سياست هاي كاري اين مدير يا آن مدير. در اين كشور برنامه از پيش تعيين شده و تأييد شده 
در هر شرايطي اجرا مي شود و با تغييرات مديريت يا نفرات از حركت باز نمي ماند. علاوه بر آن،  مربيان و كادر فني 
كه استخدام مي شوند،  كاملاً توجيه مي شوند كه بر اساس يك سيستم از پيش تعيين شده بايد پيش بروند. 
مربيان نيز طبق همين برنامه آموزش مي بينند و به همين دليل است كه بازيكنان تيم هاي ملي فوتبال ژاپن نه 

فقط در تيم هاي ملي اين كشور  كه در تيم هاي باشگاهي نيز بر اساس يك برنامه خاص پيش مي روند.

حذف تيم اميد از مسابقات انتخابي المپيك به يكي 
شيوا نوروزي
      گفت وگو

از عادت هاي فوتبال ما تبديل شده است. در شرايطي 
كه انتظار مي رفت با تداركات قابل قبولي كه براي تيم 
محمد خاكپور در نظر گرفته شده بود اميدها طلسم صعود نكردن به المپيك 
را در قطر بشكنند اما اين بار نيز نتوانستند آرزوي فوتبال دوستان را برآورده 
كنند و حسرت حضور تيم ايران در المپيك 44 ساله شد. درحالي كه مسئولان 
تيم از عملكرد اميدها رضايت دارند پيشكسوتان مو سفيد كرده معتقدند در 

اين دوره پتانسيل صعود را داشتيم اما مشكلات مديريتي مانع از تحقق اين 
رؤيا شد. حسن حبيبي از جمله اين منتقدان است، پيشكسوتي كه با توجه به 
وضعيت فعلي فوتبال ترجيح مي دهد اخبار اين رش�ته پرحاشيه را پيگيري 
نكند، چراكه معتقد است عملكرد چند سال اخير فدراسيون مايه شرمساري 
است. حبيبي كه به عنوان س�رمربي تيم اميد را آخرين بار به المپيك 1980 
رس�اند در گفت و گو با »جوان« اب�راز اميدواري كرد با تغيي�ر روند مديريتي 

فدراسيون، فوتبال ايران پس از سال ها سروسامان بگيرد.


